La vocal neutra
El so de la vocal neutra es representa amb:

a
e

en els femenins, en general:

dona, finestra, quadra
en els masculins, en general:

home, assumpte, regne


en els plurals amb -es:

plomes, eines, dones, titelles

en l’última lletra dels verbs:

copia, mira, parla
en la penúltima lletra dels verbs, en general:

trenquen, menges, renten

en la síl·laba àtona de certes formes dels verbs de doble arrel:

jeure o jaure: jauria

treure o traure: trauria

néixer o nàixer: naixia
en l’última lletra dels infinitius de la 2a conjugació:

creure, prendre, coure

en les paraules acabades amb    -ema, -eta, -arca, -crata i -ama:

teorema, atleta, monarca, aristòcrata, pijama


en la majoria dels noms acabats amb el sufix -ista:

accionista, sindicalista
en les paraules formades amb el sufix de derivació -aire:

cantaire, drapaire

1. A causa del canvi de a en e a l'hora de fer el plural, s’han de tenir en compte altres canvis ortogràfics:

finals
canvis
singular
plural

-ca

-ça

-ga

-ja

-gua

-qua
-ques
-ces
-gues
-ges
-gües
-qües
vaca
raça
amiga
platja
aigua
pasqua
vaques
races
amigues
platges
aigües
pasqües

2. Si es tracta de paraules derivades, per saber si cal escriure e o a s’ha de buscar l'arrel o una paraula de la mateixa família que tingui en posició tònica el so que ens fa dubtar:

arrel
derivat

terra

ram

tanca
terreny

ramet

tancar

A les formes verbals s’ha de mirar la 3a persona del singular del present d'indicatiu. Exemples:


paguem - ell paga


peguem - ell pega


pesem - ell pesa


passem - ell passa

3. Hi ha alguns mots que són invariables:


– les paraules acabades amb -ma, -ta, -arca, -cida, -ista:



teorema, atleta, monarca, homicida, anarquista

– les paraules formades amb el sufix de derivació -aire:


drapaire,cantaire
4. En les desinències verbals el so neutre:


– es representa amb a en l'última lletra dels verbs.



copia, mira, parla

– es representa amb e en la penúltima lletra dels verbs.



   trenquen, menges, renten

També s’escriuen amb e final:


– les formes verbals corre, vine, obre, omple dels verbs córrer, venir,


obrir i omplir.


– els infinitius de la 2a conjugació que acaben en -re: moure, vendre,


caure...

Altres aspectes 

1. Hi ha un cert nombre de paraules femenines que acaben amb -e.

base, febre, classe, fase, imatge, llebre, mare, frase, Matilde, Irene, Carme...

I certes paraules masculines acaben amb -a:


dia, guàrdia, mapa, problema, papa, terra, titella...

2. Observa la grafia de la vocal neutra en les paraules següents:

                                                             e
alcàsser
enyorar
malenconia
rave
ametista
ermini
meravella
resplendir

ànec
espàrrec
monestir
sergent

assemblea
estendard
orfe
setí

ebenista
estella
orgue
sometent

efeminat
Esteve
polseguera
tràfec

emparar
javelina
punxegut
treball

Empordà
Llàtzer
ràfega
vernís 

                                                         a

ambaixada
avaluar
davantal
rancor

arravatar
avaria
latrina
sanefa

assassí
davant
ramat
Sardenya
